
Hvorfor hegn rundt om naturen? 

 

Alle vores marker, veje, haver, skoler, plantager og sportsanlæg fylder en hel masse. 

Vi har i dag i Danmark kun få rester af natur tilbage hist og pist, og den natur har det 

ovenikøbet dårligt. 

 

Af DN Furesøs bestyrelse 

 

For bare 200-300 år siden havde man hegn rundt om markerne, byerne og køkkenhaverne - 

mens køer, heste (kaldet udgangsøg og vinterøg) og grise græssede på fælleden og i 

skoven. Naturen havde det mærkbart bedre dengang. 

 

Før vi begyndte at dyrke jorden for 6000 år siden, levede de vilde heste, urokser, bisoner og 

vildsvin frit over hele landet. Naturen havde det fantastisk.  

 

Nu er det sådan at naturen i dag - og de sidste 200 år - mangler det, som de store dyr kan. 

De roder, spiser, afbarker, gnaver og laver lort. Den dynamik og de efterladenskaber 

mangler i høj grad i nutidens danske naturområder, og derfor er vi nødt til at sætte 

vildhestens barnebarn, vildsvinets halvtamme nevø og uroksens arvtager ud i naturen igen - 

ellers mister vi endnu flere arter, end vi allerede har gjort. 

 

Og derfor behøver vi et hegn til at skille naturen fra motorvejen, mosen fra marken og engen 

fra køkkenhaven.  

 

Naturområderne skal helst være så store som muligt, men hvis vi skal have stor og rig natur 

igen og ikke miste flere arter, så skal vi adskille naturområderne fra kulturområderne.  
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